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دیــدگاه

راه حل های 
مطهری برای عبور

 از بحران کشور 
اگر رهبری دســتوری برای اصلاح بدهند امیدی برای 
آینده ایجاد می شود  . علی مطهری می گوید: »انصافا 
اگــر مردم هیچ اعتراضی نمــی کردند، آنموقع ما باید 
ناراحت می شــدیم که چرا در مقابل چنین حادثه ای 
با این که عواطف انســانی افراد جریحه دار شده، کسی 
اعتراض نکرد، بد بود اگر این اتفاق می افتاد. ولی نفس 
اعتراضات کار درستی بود. هرچند بعد ضد انقلاب سوار 
بر کار شد و سوء اســتفاده کرد ولی اصل اعتراض کار 
مثبتی بوده و قابل ستایش و تمجید است.« اگر رهبری 

ورود کنند و دستوری برای اصلاح...

فرصتی که برای سفرهای دریایی ایران به قطر از دست رفت

هیاهوی بسیار برای هیچ
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رئیس دولت اصلاحات:

خوداصلاحی نظام کم هزینه ترین راه است
رئیس دولت اصلاحات گفت: براندازی نه 
ممکن است نه مطلوب، ولی ادامه وضع 
اجتماعی  فروپاشــی  زمینه های  کنونی 
را بیشــتر می کنــد و کم هزینه ترین و 
پرفایده ترین راهــکار خوداصلاحی نظام 

است.
به گزارش ایسنا، سیدمحمد خاتمی در 
دیدار با جمعی از علاقه مندان به مسائل 
سیستان و بلوچستان با اشاره به وضعیت 
امروز ایران، اظهار کرد: ایران عزیز که در 
طول تاریخ، تندبادهای ســهمگینی را از 
سر گذرانده است و افتان و خیزان تاریخ 
پردرد و رنــج و البته افتخارآمیز خود را 
رقم زده اســت این روزها حال خوشــی 
ندارد و بدخواهان و دشمنان از بیرون و 
درون پیشرفت و ســربلندی آن را مورد 
تهدید قرار داده اند ولی جســم مجروح و 
روح آزرده آن چشم به آینده بهتر دوخته 

است.
وی خطــاب به جمع حاضــر، گفت: از 
گزارش جامع و آسیب شناســانه شما از 
حوادث سیســتان و بلوچستان و علل و 
عوامل پدیدآمدن آنهــا و احیاناً نمودن 
راه درمان و برون رفت از بحران تشــکر 
می کنم و تقاضــا دارم این مطالب را به 
اطلاع دست اندرکاران امور برسانید و بر 
مســئولان نیز فرض اســت که علاوه بر 
تحلیل ها و گزارش هایــی که از مجاری 
رسمی می رسد از طریق مجاری بی طرف 

و خیرخواه در جریان امور قرار گیرند.
رئیس دولت اصلاحات با اشاره به وضعیت 
امروز سیستان و بلوچستان، تاکید کرد: 
در مورد سیستان و بلوچستان مظلوم و 
عزیز و آنچه این روزها بر آن گذشته است 
چند نکته را عرض میکنم؛ اولاً عزل یک 
مسئول - هرچند بسیار دیر - کار درستی 
بود و انتظار اینســت کــه در برخورد با 
کسانی که مقصرند دست کم سرعتی به 
خرج داده می شد که متأسفانه در برخورد 
بــا معترضــان می شــود. در ثانی همه 
مسببان و برنامه ریزان و تخلف کنندگان 
مورد بازخواســت و برخورد قرار گیرند و 
ثالثاً اینکه در وطن خواهی و نجابت مردم 
بزرگوار اســتان بخصوص قــوم اصیل و 
محترم بلوچ تردیدی نیست؛ امری که در 
مقاطع مختلف بروز و ظهور کرده است و 
نیز محرومیت هایی که این استان از آن 

رنج می برد بر کسی پوشیده نیست.
خاتمی یادآور شــد: در حوادث اخیر نیز 
بر این استان و بخصوص بخش بلوچ آن 

ستم و جفای مضاعف رفت که لازم است 
هرچه زودتر مــردم منطقه که هم رنج 
محرومیت و هم ستم اشــرار را بیش از 
دیگران احساس و تحمل کرده اند مورد 
اســتمالت قرار گیرند و نیز آســیبی که 
بخصــوص به لحاظ روحی و حیثیتی به 
این مردم رسیده است تا آنجا که ممکن 

است جبران شود.
رئیس  دولــت اصلاحات با برشــمردن 
ویژگی های حکمرانی خوب اظهار کرد: از 
جمله مهمترین آنها شناخت یا به رسمیت 
شناختن حقوق ملت و رعایت آزادی های 
اساسی بخصوص زمینه سازی اعمال حق 

شهروندی شهروندان که اعضاء یک ملتند 
و ملت از گرایش ها، قومیت ها، سلیقه ها 
و حتی مذاهب تشکیل شده است و نیز 
تامین ثبات و امنیت کشــور با حضور و 
کمک خود مردم که صاحب اصلی کشور 

و حکومتند.
وی افزود: بخصوص حکمرانی خوب آن 
است که پیشران کشور به سوی توسعه 
همه جانبه تــوأم با عدالت باشــد. البته 
بیگانگان و بدخواهان و دشــمنان عزت 

ملت و استقامت و پیشرفت کشور بیکار 
نمی نشینند ولی نقش و کار آنها بیشتر 
بهره بــرداری ســوء از نارضایتی مردم و 
تلاش برای سوق دادن این اعتراض ها به 
سوی ناآرامی است و حتی ابزار قرار دادن 
خون و رنج مردم بــرای نیل به مقاصد 

شومی است که دارند.
خاتمی با بیان اینکه ندیدن یا انکار وضع 
بدی که به نــام زندگی بر مردم تحمیل 
می شود نارضایتی را از بین نمی برد، تصریح 
کرد: اگر چشم اندازی به سوی بهبود اوضاع 
نباشد نارضایتی همراه با یأس و احیاناً به 
آشــوب علیه آنچه هست مبدّل می شود. 

اولیــن گام اصــلاح نه تنها به رســمیت 
شناختن حق اعتراض بلکه استقبال از آن 
است. اینکه هر اعتراضی، اغتشاش معرفی 
شود و برخورد خشن و سخت با آن توجیه 

گردد مشکل را بیشتر می کند.
رئیس دولت اصلاحات ادامه داد: از سوی 
دیگر در جهان و فضایی به سر می بریم که 
وضع گریز ناپذیر ارتباطات در آن زمینه 
بهره برداری سوء از نارضایتی ها و استفاده 
ابزاری از آن برای رسیدن به مقاصد شوم 

را آســان کرده است. براندازی نه ممکن 
است نه مطلوب؛ ولی ادامه وضع کنونی 
هر لحظه زمینه های فروپاشی اجتماعی 
را پهن تر و بیشتر می کند. در یک کلام، 
کم هزینه ترین و پرفایده ترین راه کار که 
نتیجه آن ثبات و پیشــرفت و بازسازی 
اعتماد از دســت رفته بخــش مهمی از 
جامعه از حکومت اســت، خود اصلاحی 
نظام اســت، هم در ساختار، هم رویکرد 
و هــم رفتار؛ امری که همواره از ســوی 

خیرخواهان گفته و پیشنهاد شده است.
وی یادآور شــد: اعتراض گرچه با مرگ 
ناگوار خانم مهســا امینــی دختر خانم 
کرد ســنی آغاز شــد ولی خوشبختانه 
در اثر هوشــیاری مــردم و برغم تلاش 
مذبوحانه ای که بخصوص از خارج هدایت 
می شــد، اعتراض رنگ و بــوی قومی و 
مذهبی نگرفت و صــدای تجزیه طلبی 
که مورد خواست دشمنان است شنیده 
نشــد. ولی بپذیریم کــه محرومیت که 
همه جا هست در نواحی مرزی که بیشتر 
سکونت گاه اقوام مختلف است و نیز برای 
زنان و جوانان بیشتر است و از اولویت های 
حکمرانی خوب تلاش مضاعف برای رفع 

این محرومیت های مضاعف است.
خاتمی گفت: نسل جدید که جهان ویژه 
خود را دارد سرمایه بزرگ امروز و فردای 
ما اســت. اگر نمی خواهیم یا نمی توانیم 
تقاضاهای او را برآورده کنیم دســت کم 
ذهنیت، امید و اعتــراض او را بفهمیم. 
فهمیدن گام نخست تفاهم و حرکت به 

سوی همدلی و اقناع متقابل است.

اگر چشم اندازی به سوی بهبود اوضاع نباشد نارضایتی همراه با یأس 
و احیاناً به آشوب علیه آنچه هست مبدّل می شود. اولین گام اصلاح 
نه تنها به رسمیت شناختن حق اعتراض بلکه استقبال از آن است. 
اینکه هر اعتراضی، اغتشاش معرفی شود و برخورد خشن و سخت 

با آن توجیه گردد مشکل را بیشتر می کند

,,

»حسین رونقی« به زودی از بیمارستان مرخص می شود
قوه قضاییه اعــلام کرد: از ابتدای بازداشــت 
حسین رونقی، جریان های خبری خاص سعی 
بر بحران نمایی از وضعیت جســمی این فرد 
داشتند و از همان ابتدا تیم جریان ساز خبری 
ادعایی مبنی بر وارد آمدن آسیب جسمی به 
وی را مطرح کردند که پیگیری های به عمل 
آمده نشــان می دهد این به هیچ وجه صحت 

نداشته است. بحران سازی پیرامون اخبار مربوط 
به حســین رونقی البته از چند روز پیش و با 
خبر مربوط به اعتصاب غذای وی وارد فضای 
جدیدی شــد تا اینکه روز گذشــته و بنا به 
تشخیص پزشک زندان که وضعیت سلامت او 
را به صورت لحظه ای رصد می کرده، به منظور 
دریافت درمان تکمیلی به بیمارســتان خارج 

از زندان اعزام  می شــود. در پی اعزام رونقی به 
بیمارستان خارج از زندان بود که برخی اخبار 
کاملا دروغ مانند اینکه قلب وی موقع رسیدن 
به بیمارستان از کار افتاده و او در بیمارستان احیا 
شده است در فضای مجازی و  رسانه های معاند 
منتشر شد تا مخاطبین این اخبار احساس کنند 

وضعیت جسمی رونقی وخیم است.

جواد آرین منش: با شنیدن مطالبات قانونی، مسیر اصلاح شیوه حکمرانی را آغاز کنیم
جــواد آرین منش گفت: طبیعی اســت 
کــه این میزان از مشــکلات یک شــبه 
حل نمی شــود اما می توان مشــکلات را 
اولویت بنــدی کرد که مهم ترین آنها رفع 

مشکلات معیشتی مردم است.
سایت فردا نوشت: وضعیت سیاسی کشور به 
گونه ای است که تمام مصلحان و دلسوزان را 
به این نتیجه رسانده است که علاوه بر آنکه 
باید جلوی ناآرامی های خیابانی گرفته شود 
اما در عین حال باید صدای معترضان که 
خواسته هایی قانونی دارند، شنیده و مسیر 

اصلاح روش های حکمرانی آغاز شود.
جواد آرین منش، فعال و تحلیلگر مسائل 
سیاسی، درباره این موضوع به »فردا« گفت: 
»حوادثی که رخ داد بیانگر سلسله مطالبات 
عمومی بــود. این حوادث بیانگر مطالبات 

انباشــته جامعه ای است که سال هاست با 
مشکلات زیادی دست به گریبان بوده است. 
چنین مطالباتی در حوزه های سیاســی، 
اقتصادی و فرهنگی-اجتماعی وجود دارد. 
برخی اصول قانون اساسی مخصوصا اصول 
مرتبط با حقوق ملت به ویژه اصل ســوم 
قانون اساسی که نیازهای جامعه  از جمله 
داشتن شغل، زندگی راحت، مسکن و... به 

هر حال محقق نشده است«.
او ادامــه داد: »نبایــد هرآنچه گذشــت را 
اغتشاش بنامیم و باید حساب معترضان و 
منتقدان را از آشــوبگران جدا کنیم. اکنون 
که فضا به سمت آرامش می رود و گفتمان 
مســئولان هم توأم با آرامش شده است و 
سخن از اصلاح در شیوه حکمرانی به گوش 
می رسد باید همه از این فرصت استفاده کنیم 

و به اصول قانون اساسی برگردیم و البته تمام 
همت خود را بگذاریم تا سیاست های برنامه 
توسعه را اجرا کنیم که متأسفانه تا کنون تنها 

30درصد آن اجرا شده است«.
این تحلیلگر مســائل سیاسی همچنین 
بیان کرد: »باید اصول مغفول مانده قانون 
اساسی اجر شود؛ از جمله اصل 27 قانون 
اساســی که حق جمع را بــرای مردم به 
رسمیت می شناســند. واقعیت این است 

که باید صــدای مردم  و مطالبات قانونی 
آنها را بشنویم و مسیر اصلاح شیوه های 
حکمرانــی را آغاز کنیــم. البته طبیعی 
است که این میزان از مشکلات یک شبه 
حل نمی شــود اما می توان مشــکلات را 
اولویت بنــدی کرد که مهم ترین آنها رفع 

مشکلات معیشتی مردم است«.
آرین منش در پایان گفت: »قانون اساسی 
ظرفیت های دیگری هــم دارد؛ از جمله 
اســتفاده از رفراندوم قانون گذارنه. ایرادی 
ندارد اگر بر ســر موضوعات پرمناقشــه 
نظر مســتقیم مردم را ملاک قرار دهیم. 
کرسی های آزاداندیشی که مورد تأکید و 
اشاره مقام معظم رهبری هم بوده است، 
باید برقرار شود تا باب گفت وگو در کشور 

باز شود«.

راه حل های مطهری برای عبور از بحران 
کشور 

اگر رهبری دستوری برای اصلاح بدهند امیدی برای آینده ایجاد می 
شود  .

علی مطهری می گوید: »انصافا اگر مردم هیچ اعتراضی نمی کردند، 
آنموقع ما باید ناراحت می شدیم که چرا در مقابل چنین حادثه ای با 
این که عواطف انسانی افراد جریحه دار شده، کسی اعتراض نکرد، بد 
بود اگر این اتفاق می افتاد. ولی نفس اعتراضات کار درستی بود. هرچند 
بعد ضد انقلاب سوار بر کار شد و سوء استفاده کرد ولی اصل اعتراض 

کار مثبتی بوده و قابل ستایش و تمجید است.«
اگر رهبری ورود کنند و دستوری برای اصلاح بدهند امیدی برای آینده 
ایجاد می شود، ولی اگر ایشان دخالت نکنند معتقدم شورای نگهبان 

همان رویه خود را ادامه خواهد داد.
علی مطهری اســتاد دانشگاه و نماینده ســابق مجلس در دوره های 
هشتم، نهم و دهم، در کافه خبر، خبرگزاری خبرآنلاین با اعلام مطلب 
بالا در ارتباط با فوت خانم مهسا امینی تاکید کرد: اگر عذر خواهی می 
شد در التیام موضوع بسیار موثر بود و از شدت اعتراضات می کاست. 
همچنین اگر مجلس استقلال داشت، در ارتباط با خانم مهسا امینی، 
بلافاصله وزیر کشور را استیضاح و برکنار می کرد، از این طریق تا ۵0 

درصد اعتراضات کاهش می یافت.
مطهری ضمن انتقاد از قطع ســخنان معین الدین سعیدی نماینده 
چابهار گفت که او مسایل آن جا)زاهدان( را خیلی خوب مطرح کرد.او 

در بخش دیگری از سخنانش درباره مرگ مهسا امینی گفت:انصافا اگر 
مردم هیچ اعتراضی نمی کردند،آنموقع ما باید ناراحت می شدیم که 
چرا در مقابل چنین حادثه ای با این که عواطف انسانی افراد جریحه 
دار شده، کسی اعتراض نکرد، بد بود اگر این اتفاق می افتاد. ولی نفس 
اعتراضات کار درســتی بود. هرچند بعد ضد انقلاب سوار بر کار شد و 
سوء استفاده کرد ولی اصل اعتراض کار مثبتی بوده و قابل ستایش و 

تمجید است.
برخی بخش های مهم دیگر این گفت و گو به شرح زیر است:

- با حذف ارز ۴200 تومانی قیمت ها به شدت افزایش پیدا کرد و بنا 
بود ۴ قلم کالا گران بشود و تاثیری روی کالاهای دیگر نداشته باشد 
ولی در همه چیز اثر گذاشــت و به مردم شوک وارد شد.باز هم مردم 
تحمل کردند ولی به نظر من چون هیچ افق روشنی پیش روی مردم و 
امیدی هم به آینده نبود و نمی دانستند بالاخره وضعیت حاضر یک امر 
موقتی است و یا به گشایش می رسیم، در ایجاد اعتراضات و تجمعات 

خیلی موثر بود.
- مردم نمی دانستند فلسفه تحمل این همه سختی چیست و چرا باید 
آن را تحمل می کردند، برای مثال چرا در باره توافق برجام این همه 
تعلل می شــود و اساسا انگار میلی به توافق وجود ندارد و هیچ آینده 
روشنی برای وضع کشور وجود ندارد. این امر مردم را عاصی کرده است.

- احساس عدم مشارکت در سرنوشت خود در ایجاد اعتراضات موثر 
بوده است. مردم احساس می کنند راه اصلاحی وجود ندارد و راه اصلاح 
بسته شده است. بعد از انتخابات ۱۴00 مردم به این احساس رسیدند 
که دیگر نمی توانند تغییری ایجاد کنند به ویژه از این نظر که مشارکت 

پایین از سوی مسئولان به فال نیک گرفته شد.
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شی  جینپینگ در دیدار با بایدن: جهان به این دیدار نگاه می کند
جو بایدن و شــی جینپینگ بــرای اولین بار به 
عنوان رهبران دو کشور آمریکا و چین، نشست 

رو در روی خود را آغاز کردند.
به گزارش ســی ان ان، جو بایدن، رئیس جمهور 
آمریکا و شــی جینپینگ، رهبر چین، مذاکرات 
دوجانبه خود را در حاشیه نشست گروه 20 در 
بالی، اندونزی، بدون ماسک آغاز کردند.  در حالی 
که ســایر مقامات حاضر در اتاق همگی ماسک 

داشتند.
هــر دو رهبــر ســخنان افتتاحیــه کوتاهی را 
بیان کردند و در مقابل رســانه ها به تبادل نظر 
پرداختند و سپس خبرنگاران به سرعت از اتاق 

برای شروع گفتگوهای پرمخاطب اخراج شدند.
در طرف آمریکا، بایدن را تیمی از جمله آنتونی 
بلینکن، وزیر امور خارجه، جنت یلن، وزیر خزانه 
داری و نیکولاس برنز، ســفیر ایالات متحده در 

جمهوری خلق چین همراهی می کردند.
تعدادی از وفــاداران تازه ارتقا یافته شــی در 
این دیدار حضــور دارند. دینــگ ژی ژیانگ، 
رئیــس ســتاد شــی و یکــی از وفادارترین و 
مورد اعتمادترین دســتیاران که پس از شــی، 
ارشــدترین مقام چینی در این نشست است. 
وانگ یی، وزیر امــور خارجه چین و همچنین 
لیفنگ، یکی دیگر از نزدیکان شی که در کنگره 

به دفتر سیاسی ارتقا یافت.
شــی جینپینــگ گفت کــه جهان بــه دیدار 

پرمخاطره بین او و بایدن توجه دارد.
وی گفت: در حــال حاضر روابط چین و آمریکا 
در شــرایطی اســت که همه ما به آن اهمیت 
زیادی می دهیم زیرا در راســتای منافع اساسی 
دو کشــور و ملت نیست و آن چیزی نیست که 

جامعه بین المللی )از ما( انتظار دارد. ما به عنوان 
رهبران دو کشــور بزرگ باید مسیر مناسبی را 
برای روابط آمریکا با چین ترسیم کنیم. ما باید 
مسیر درســتی را برای روابط دوجانبه در آینده 
پیدا کنیم و روابــط را ارتقا دهیم. جهان انتظار 
دارد که چین و ایالات متحده روابط را به درستی 
مدیریت کنند. نشست ما توجه جهان را به خود 
جلب کرده است، بنابراین ما باید با همه کشورها 
همکاری کنیم تا امید بیشتری به صلح جهانی، 
اعتماد بیشتر به ثبات جهانی و انگیزه قوی برای 

توسعه مشترک ایجاد کنیم.
 شــی گفت که آماده اســت با بایدن در مورد 
موضوعات دارای اهمیت اســتراتژیک در مورد 
روابط چین و ایالات متحده و در مورد مســائل 

مهم جهانی و منطقــه ای تبادل نظر »صریح و 
عمیق« داشته باشد. ما باید مسیر روابط دوجانبه 
خود را اصــلاح کنیم و آماده گفت وگوی صریح 
برای بررســی روابط مهم اســتراتژیک میان دو 
کشــور و همچنین روابط بین المللی هستم. ما 
همیشــه ارتباط بین خود را حفظ کرده ایم، اما 
همــه اینها نمی تواند دیدارهای مســتقیم ما را 
جبران کند و جــای آن را بگیرد. روابط چین و 
آمریکا برای ما مهم است و به نفع هر دو کشور 
است. برای صلح، ثبات و عبور از بحران ها باید با 
همه کشورها همکاری کنیم و آماده تبادل نظر 
صریح هستیم. من مشتاقانه منتظر همکاری با 
شــما برای بازگرداندن روابط دوجانبه در مسیر 

درست به نفع دو کشور و جهان هستم.

وی افزود: بشــریت با چالش هایی روبرو است، 
جهان بر ســر دوراهی قــرار دارد؛ و اینکه کجا 
باید رفت، سوالی است که نه تنها ما، بلکه همه 

کشورها به آن فکر می کنند. 
بایدن نیز گفت: من متعهد هســتم که خطوط 
ارتباطی بین من و شما شخصا و دولت های ما در 
سراسر جهان باز باشد، زیرا دو کشور ما چیزهای 
زیادی دارند که ما فرصت مقابله با آنها را داریم. 
به عنوان رهبران دو کشور، از نظر من، مسئولیت 
مشترکی داریم تا نشان دهیم که چین و ایالات 
متحده می توانند اختلافات را مدیریت کنند، و 
از تبدیل شــدن رقابت به چیزی حتی نزدیک 
به درگیــری جلوگیری کننــد و راه هایی برای 
همــکاری در موضوعات فوری و جهانی که نیاز 

به همکاری متقابل ما دارد، پیا کنیم.
بایدن تاکید کرد: ما باید با هماهنگی و گفت وگو 
به شیوه ای شفاف در راستای منافع مان و منافع 
جهان کار کنیم. ما ارتباط خود را با چین حفظ 
می کنیم و مسئولیت مشــترکی برای مدیریت 
اختلافات و اجتنــاب از تبدیل آنها به درگیری 
داریم. ایالات متحده آماده اســت تا در صورت 
تمایل با شــما همکاری کند. جهان از آمریکا و 
چین انتظار دارد که نقش مهمی در رسیدگی به 
مسائل مربوط به تغییرات آب و هوایی و امنیت 
غذایی ایفا کنند. بنابراین، رئیس جمهور شــی، 
من مشتاقانه منتظر گفتگوی مستمر، صادقانه 
و بازمان هســتم که همیشه داشته ایم، و از شما 

برای این فرصت تشکر می کنم.
دیدار امروز بایدن و شی اولین برخورد حضوری 
بین این دو مرد از زمــان روی کار آمدن بایدن 
اســت - و در زمان حساســی برای هر دو رهبر 

رخ می دهد.
شی پس از تحکیم بیشتر قدرت خود در کنگره 
حزب کمونیست ماه گذشته، به عنوان قوی ترین 
رهبر چین از زمان مائو تسه تونگ به این نشست 

آمده است.
در همین حال، بایدن پس از عملکرد بهتر از حد 
انتظار حزبش در انتخابات میان دوره ای آمریکا 
- با پیش بینی دموکرات ها برای حفظ سنا در 

یک پیروزی بزرگ، وارد آسیا شد.
بایدن در روز یکشنبه در پاسخ به این سوال که 
آیا نتایج به او اجازه داد تا با قدرت بیشــتری به 
رویارویی روز دوشــنبه برود، ابراز اطمینان کرد. 
او به خبرنگاران گفت: »می دانم که قوی تر وارد 

زمین می شوم.«

انتخاب اولین رئیس جمهوری زن در اسلوونی
ناتاشا قبلا مجری تلویزیونی بود سپس به 
وکالت روی آورد. او در تبلیغات انتخاباتی بر 
تقویت حقوق بشر،   حاکمیت قانون و تامین 
اجتماعی تاکید داشت. برای اولین بار یک زن 
به ریاســت جمهوری اسلوونی انتخاب شد.   
»ناتاشا پیرک موسار« در مرحله دوم انتخابات 
دیروز )یکشنبه(  اسلوونی توانست اکثریت 

آرا را کســب کند. وی وکیل دادگستری و 
در گذشته مجری تلویزیونی بود. او به دلیل 
وکالت »ملانیا« همسر ترامپ رئیس جمهور 
سابق امریکا،  شهرت زیادی کسب کرد. ملانیا 
همسر ترامپ از اهالی اسلوونی است. ناتاشا 
بعد از اعلام پیروزی در نشست خبری گفت 
همه تلاش خود را به کار می گیرد تا رئیس 

جمهوری برای همه باشد و برای حقوق بشر و 
دموکراسی قانونی در کشورش فعالیت خواهد 
کرد. ناتاشا ۵۴ ساله توانست در مرحله دوم 
انتخابات،  بیش از ۵3 درصد از آرا را کســب 
کند. رقیب او یعنی وزیر خارجه سابق )انجی 
لوگار(  هم ۴6 درصد آرا را به دســت آورد. او 

یک سیاستمدار راست گراست.

جزئیات عملیات سپاه علیه تروریست های تجزیه طلب اقلیم شمال عراق
فرمانده نیروی زمینی سپاه جزئیات جدید از عملیات امروز این 
نیرو ســپاه علیه تروریست های تجزیه طلب اقلیم شمال عراق را 

بیان کرد.
سردار محمد پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه در گفت وگو با  
فارس، درباره دومین عملیات موشــکی و پهپادی نیروی زمینی 
سپاه علیه تروریست های تجزیه طلب اقلیم شمال عراق گفت: قبل 
از عملیات ربیع که در 6 مهرماه امسال انجام شد ما به طور مرتب 
به اقلیم شــمال عراق و دولت مرکزی عراق هشــدار داده بودیم 
که گروهک های تجزیه طلبی که در شمال اقلیم عراق هستند و 
مقرهای مختلفی در منطقه شمال عراق دارند را یا اخراج و خلع 

سلاح و یا اردوگاه نشین کنند. اما به هر شکل این اتفاق رخ نداد.
وی افزود: گروهک های تجزیه طلب هم اقدامات تروریستی خود 
را هــم در داخل ایران از مبدا عراق انجام دادند و هم در برخی از 
اغتشاشاتی که در منطقه شمالغرب کشور به وقوع می پیوست ما 
همیشــه جا پای عناصر ضد انقلاب و تجزیه طلبی که در شمال 

عراق مقرهای مختلفی داشتند را مشاهده می کردیم.
سردار پاکپور با اشاره به عملیات ربیع نیروی زمینی سپاه که 6 
مهرماه سال جاری علیه تروریست های اقلیم شمال عراق انجام 
شــد، تاکید کرد:  عملیات ربیع را در یک حجم گسترده انجام 
دادیم که مقرهای آن ها به طور کامل آســیب دید و تعدادی هم 
به هلاکت رســیدند. پس از عملیات ربیــع هم به طور مرتب با 
دولت مرکزی عراق و مسئولان اقلیم شمال عراق ارتباط داشتیم. 
مسئولان وزارت امور خارجه ما و عناصری که قرار بود با این افراد 
مذاکره کنند با برگزاری جلســاتی در جهت خلع سلاح و اخراج 
گروه های تروریست از شمال عراق ارتباطمان برقرار بود و جلسات 

مختلفی هم وجود داشت.
وی ادامه داد: آن ها هم قول دادند و در این جهت گام های اساسی 
را برداشــته و اقدامات عملی را در محل اســتقرار تروریست ها 
شاهد باشــیم. هم مقرهای تروریست ها در حاشیه مرزهای ما و 
هم مقرهای عمقی آن ها که تا ۱20 کیلومتری عمر شمال عراق 
مستقر هستند، قرار بود اتفاقاتی رخ بدهد و آن ها را جمع کنند. 

فرمانده نیروی زمینی سپاه با اشاره به تاکتیک تروریست ها برای 
مستقرشدن در میان مردم عادی تصریح کرد: اکنون حدود ۵0 

روز از آن موضوع گذشــته و متاسفانه هیچ اقدام عملی در این 
راستا صورت نگرفته و همچنان مقرهایی که در آن عملیات آسیب 
دیدند و منهدم شدند را تخلیه کردند و با رفتن به میان جمعیت 
در میان آن ها مستقر شدند. این موضوعی است که برای امنیت 

مردم شمال عراق بسیار مهم است.
وی افزود: تروریست ها در میان جمعیت مستقر شدند و ما برخی 
از مقرهای آن ها که تراکم جمعیتی در اطراف آن ها وجود نداشت 
را امــروز طی یک برنامه ریزی دقیق علیــه برخی از این مقرها 

عملیات انجام دادیم. 
ســردار پاکپور با بیان اینکه هم دولت مرکزی عراق و هم اقلیم 

شمال عراق مسئول امنیت 
مردم خودشان هستند، بیان 
کرد: از طرفی هم ما مسئول 
خودمان  مــردم  امنیــت 
هستیم و اگر عناصر تجزیه 
طلب و تروریست بخواهند 
با فرصت در محلی تجهیز 
شده، تمرین و طرح ریزی 
کنند و از طرف آمریکایی ها 
برای  و  شــوند  پشتیبانی 
در  امنیتی  ضــد  اقدامات 
داخل و اقدامات تروریستی 

برنامه ریزی کنند. همان طور که در سنوات قبل هم مطرح کردیم 
این را برنمی تابیم و این مقرها را در هر نقطه ای که باشــند مورد 

هدف قرار می دهیم.
فرمانده نیروی زمینی ســپاه گفت: پس از عملیات ربیع شاهد 
بودیم در بســیاری از اتفاقاتی که در شمال غربی کشورمان رخ 
می دهــد، این ها یا با هدایت و یا اعزام تیم هایی که برای هدایت 
اغتشاشــگران جهت تخریب اموال عمومی می فرستند یا برخی 
اقدامات تروریستی که منجر شده به برخی ترورهایی که در داخل 
استان های آذربایجان غربی، کردستان و کرمانشاه رخ داده عمدتاً 
دستگیری هایی که داشتیم اکثریت آن ها از گروه های ضد انقلاب 

و تجزیه طلبی هستند که در اقلیم شمال عراق هستند.

سردار پاکپور با بیان اینکه ما درباره امنیت خودمان با هیچ کس 
تعارف نداریم، تاکید کرد: بار دیگر تاکید می کنم ما در رابطه با 
امنیــت خودمان با هیچکس تعارف نداریم و چندین بار هم این 
نکته را اعلام کرده ایم. چندین مکان اســت که من از آن ها اسم 
می برم که بدانند ما نسبت به همه آن ها اشراف داریم و قبلاً هم 
به مسئولان اقلیم شمال عراق و دولت مرکزی عراق اسامی آن ها 

را اعلام کرده ایم.
وی افزود: منطقه ای به نام بکر جو در منطقه ســلیمانیه یکی از 
مناطقی است که پس از اینکه ما مقررهای آن ها را منهدم کردیم 
در این منطقه مستقر شدند. اینجا منطقه ای است که جمعیت 
عــادی هــم در آن حضور 
دارند. مردم بکر جو باید این 
تروریست ها را طرد کنند تا 

امنیتشان برقرار شود.
فرمانده نیروی زمینی سپاه 
با اشاره به سایر مناطقی که 
تروریست ها در آنجا مستقر 
هستند، بیان کرد: توپوزآباد 
دیگر منطقه ای اســت که 
یک روســتا اســت که در 
کنار این روستا آمده اند یک 
اردوگاه ای ایجاد کردند و در 
آنجا مستقر هستند که حتماً این ها را در عملیات های بعدی مورد 
هدف قرار خواهیم داد. خود کوی سنجق هم شهر کوی  سنجق و 
هم روستاهای اطراف آن و قلعه ای که تروریست ها دارند؛ برخی 
نقاط مانند آزادی و امیریه هستند که در آن جا مستقر شدند که 

مراکز جمعیتی هستند.
وی با بیان اینکه هدف از حضور تروریســت ها در میان جمعیت 
استفاده از مردم عادی به عنوان سپر دفاعی برای خودشان است، 
تصریح کرد:  ما قطعاً ملاحظاتی داریم تا مردم بی گناه و خانواده ها 
مورد اصابت قرار نگیرند. هم اکنون نیز به همه این عزیزان اعلام 
می کنیم کــه ما نمی دانیم مناطقی که این افــراد حضور دارند 
خانواده ای مستقر هست یا خیر؟. ما بالاخره برای امنیت خودمان 

این ها را هدف قرار می دهیم.
سردار پاکپور ضمن برشــماری سایر نقاط استقرار تروریست ها 
گفــت: زرگوییز، گرد چال، جژنه کال و پاکشــهر جزو مناطقی 
است که هم روستا هستند و هم جزو مناطق شهری و شهرکی. 
تروریست ها در کنار این روستاها و شهرک ها مستقر هستند و ما 
حتماً در عملیات های بعدی آن ها را مورد هدف قرار می دهیم. 
ما از مردم این روستاها و شهرها می خواهیم و تقاضا داریم که یا 
تروریست ها را طرد کنند و یا اطراف مقرهای آن ها حضور نداشته 
باشــند تا دچار آسیب نشوند. این نکته ای است که هم بایستی 
مردم منطقه هم دولت اقلیم شمال عراق و هم دولت مرکزی عراق 

به آن توجه جدی داشته باشند.
فرمانده نیروی زمینی ســپاه با بیان اینکه مــا بنا نداریم حتی 
خانواده های تروریست ها دچار آسیب نشوند، تاکید کرد: همین 
ها هم باید به شکلی باشد که مقرهای آن ها در خانه های سازمانی 
آن ها نباشد. اکنون در برخی مناطق شاهد هستیم که تیم های 
ترور این گروهک ها در خانه های سازمانی مستقر هستند  و ما به 
طور دقیق از جزئیات آن ها مطلع هستیم و اینکه در چه منطقه ای 

قرار دارند.
وی افزود: اما، به لحاظ ملاحظه ای که درباره افراد بی گناه و خانواده 
ها داریم از منهدم کردن آن ها پرهیز داریم. اما بعداً نمی دانیم که 
این ها اطرافشان خانواده هست یا نیست و حتماً مورد هدف قرار 
خواهیم داد. ان شاءالله هم مردم منطقه، هم دولت مرکزی عراق 
و هم دولت اقلیم شمال عراق نسبت به این موضوعات حساسیت 
نشان بدهند و اقداماتی که در جهت امنیت مردم خودشان است را 
انجام بدهند که اخراج و خلع سلاح این گروهک های تجزیه طلب 

و تروریستی از اقلیم شمال عراق است.
سردار پاکپور با اشاره به جزئیات عملیات امروز نیروی زمینی سپاه 
علیه تروریست های تجزیه طلب اقلیم شمال عراق بیان کرد: ما در 
این عملیات مقرهایی را هدف قرار دادیم که در جوار جمعیت نبود 
و مقرهایی بود که در عملیات ربیع برخی جاها مورد اصابت قرار 
گرفته بود، تروریســت ها مجدداً در آن ها مستقر شده بودند را با 
موشک و پهپادهای انتحاری و رزمی هدف قرار دادیم. همچنین، 

مقرهای حاشیه مرز را هم با توپخانه هدف قرار دادیم
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سه دستور بانک مرکزی برای کنترل 
دارایی بانک ها

بانک مرکزی در بخشنامه ای 
به بانک ها سه دستور درباره 
کنترل دارایی های آن ها ابلاغ 

کرده است.
به گزارش ایســنا، وضعیت 
از  یکی  بانک هــا  ترازنامــه 
معیارهای مهم برای بررسی 
اســت،  پولی  پایه  تغییرات 

زیرا هر آنچه در این ترازنامه نشان از اضافه برداشت بانک ها از بانک 
مرکزی و افزایش آن داشــته باشد، به همان میزان نیز بر پایه پولی 
تاثیر می گــذارد و آن را افزایش می دهد کــه در نهایت به افزایش 

نقدینگی منجر خواهد شد.
در این بین، بانک مرکزی در دولت سیزدهم یکی از برنامه های جدی 
خود برای اصلاح نظام بانکی را اصلاح رابطه بانک مرکزی با بانک ها از 
طریق کنترل ترازنامه ها بانک ها اعلام کرده است. بدین منظور رشد 
ترازنامه بانک ها در محدوده ۱.۵ تا 2.۵ درصد تعیین شد و اگر بانکی 
این موضوع را رعایت نکند، به عنوان جریمه، سپرده قانونی آن بانک 

نزد بانک مرکزی بین ۱0 تا ۱۵ درصد افزایش می یابد.
در این زمینه، بانک مرکزی به تازگی در بخشنامه ای به بانک ها ضوابط 
ناظر بر کنترل مقداری دارایی های شبکه بانکی کشور را ابلاغ کرده 
که طبق آن، حداکثر مهلت بارگذاری و ارســال اطلاعات توســط 
مؤسســه اعتباری از »حداکثر ۱۵ روز پس از پایــان هر ماه« به » 

حداکثر یک هفته پس از پایان هر ماه« تغییر می کند.
همچنین، در این بخشنامه آمده است که طبق مفاد ماده )6( ضوابط 
و تبصره )۱( ذیــل آن، تاکنون ارزیابی رعایت حدود مقرر و به تبع 
آن تعدیل نسبت سپرده قانونی مؤسسات اعتباری به صورت فصلی 
محاسبه و اعمال می شد که مقرر شد تکالیف مندرج در این ماده نیز 

به صورت ماهانه اجرایی شود.
علاوه بر این، طبق اعلام بانک مرکزی، سایر موارد مندرج در ضوابط 
ناظر بر کنترل مقداری دارایی های شــبکه بانکی کشــور، موضوع 

بخشنامه شماره
۴2۱۹2۹ / ۹۹ مورخ 27 / ۱2 / ۱3۹۹ و بخشنامه شماره ۱270۵0 

/ 0۱ مورخ 2۴ / 0۵ / ۱۴0۱ ، کماکان به قوت خود باقی است.

مالیات خانه های لوکس؛ مساوی با صفر!
صندوق ملی مسکن با تصویب اساسنامه آن 
و تایید شورای نگهبان شروع به کار کرده و 
بنا به گفته رییس هیات عامل این صندوق 
تاکنون 6600 میلیارد تومان عمدتا از خزانه 
دولت در آن جمع شده؛ این در حالی است 
که در شش ماهه نخســت امسال مالیات 
خانه های خالی ۴۸۵ میلیون تومان و مالیات 
واحدهای لوکــس فقط ۱2 میلیارد و 77۵ 

میلیون تومان بوده است؛ یعنی تقریبا هیچ!
به گزارش ایسنا، اساســنامه صندوق ملی 
مسکن پس از کش و قوس بیش از یک ساله  
و تایید شورای نگهبان سرانجام روز ۱۴ آبان 
۱۴0۱ از سوی شورا تایید و ۱۸ آبان توسط 
دولت ابلاغ شد. بنا به گفته مسعود رهنما ـ 
رییس هیات عامل صندوق ملی مسکن تا 
کنون 6600 میلیارد تومان در این صندوق 

تجمیع شده است.
از ابتدا مهم ترین منبع پیش بینی شده برای 
صندوق ملی مســکن، مالیات های بخش 
مسکن و ساختمان عنوان شد حالا اما جای 
خالی مالیات در آن مشــهود اســت. گفته 
می شــود وزارت راه و شهرسازی مسئولیت 
شناســایی واحدهای خالــی و لوکس را به 
منظور اخذ مالیات بــر عهده دارد که ۵20 
هزار خانه خالی را شناسایی کرده اما ظاهرا 
هنوز لیســتی درخصوص خانه های لوکس 
ارایه نشده است. اواسط خرداد امسال، سید 
احسان خاندوزی ـ وزیر اقتصاد از عدم اراده 
دولت قبــل برای اجرای قانــون مالیات بر 

خانه های لوکس صحبت کرد.

 بنا به گفته خاندوزی، آذرماه ســال ۱۴00 
آیین نامه خانه های لوکس به تصویب هیات 
وزیران رسیده اســت. حالا اما کارشناسان 
می گویند مالیــات واحدهای گران قیمت و 
لوکس ابزار اجرایی ندارد. خاندوزی در این 
زمینه گفته اســت: اگر فردی قصد فروش 
خانه خود را نداشته باشد، ابزاری برای وصول 
مالیات نداریم.به هر ترتیب، آنطور که رییس 
هیات عامل صندوق ملی مسکن به پایگاه 
خبری وزارت راه و شهرســازی گفته است 
از 6600 میلیارد تومان مبلغ واریز شــده به 
حساب صندوق ملی مسکن ۴۵00 میلیارد 
تومان آن از خزانه دولت و ســوی سازمان 
برنامه و بودجه و نزدیک به 2۱00 میلیارد 
تومان از طریق بازپرداخت تسهیلات مسکن 

مهر تخصیص یافته است.
رییس هیات عامل صندوق ملی مســکن 

بــا تاکید بر اینکــه علاوه بر رفــع ایرادات 
اساسنامه مواردی از جمله آیین نامه داخلی، 
آیین نامه های اســتخدامی و سایر موارد در 
صندوق پیگیری و دنبال شــده و به مرحله 
خوبی رسیده است، افزود: در صندوق ملی 
مســکن هم زمان موضوع اعتبارات، جذب 

منابع و سایر موارد نیز پیگیری شده است.
 وی همچنین از تشــکیل جلسات متعدد 
با شرکت ها و ســازمان های تابعه وزارت راه 
و شهرســازی از جمله شــرکت بازآفرینی 
شهری ایران، شرکت عمران شهرهای جدید 
و سازمان ملی زمین و مسکن برای اجرایی 
و عملیاتی شدن حمایت و تامین مالی  طرح 
نهضت ملی مسکن خبر داد و گفت: جلسات 
متعدد با شرکت ها و سازمان های تابعه وزارت 
راه و شهرسازی به منظور ایجاد هم افزایی و 
همگرایی طی این هفته برگزار شــده است 

تا بتوانیم بخشی از منابع را در قالب تامین 
سرمایه و بازارگردانی ایجاد کنیم و بتوانیم 
با ایجاد ارزش افزوده، منابعی را برای اجرای 

طرح نهضت ملی مسکن به دست آوریم.
رییس هیات عامل صندوق ملی مســکن 
در خصــوص آیین نامــه داخلی و ســایر 
آیین نامه هایی که برای شروع به کار صندوق 
ملی مسکن مورد نیاز است اعلام کرد: طبق 
قانون تصویب آیین نامه های داخلی، مالی و 
مقرراتی و ســایر آیین نامه ها توسط هیات 
امنا به تصویب خواهد رسید که به پیشنهاد 
رییــس هیات عامل در جلســه هیات امنا 
مطرح می شــود و با تصویب هیــات امنا 

رسمیت پیدا خواهد کرد.
بنابراین گزارش طبق اساســنامه مصوب، 
صندوق ملی مســکن با هــدف ایجاد هم 
افزایی، تقویت تــوان حمایتی و تخصیص 
بهینه منابع مالی بخش مسکن، با دارا بودن 
شخصیت حقوقی مستقل، اسثقلال اداری 
و مالی و وابســته به وزارت راه و شهرسازی 
تشــکیل و مفاد این اساســنامه و قوانین و 
مقررات حاکم بر شــرکت های دولتی و با 

رعایت موازین شرعی اداره می شود.
بــا توجه بــه اینکه از ابتدا عنوان می شــد 
مالیاتهای حوزه مســکن و ساختمان قرار 
است به این صندوق تزریق شود و به نوعی 
مهمترین منبع مالی برای آن در نظر گرفته 
شده بود به نظر می رسد طی ۱۵ ماه گذشته 
مالیات چندانی از محل منابع بخش مسکن 

وارد این صندوق نشده است.

فرصتی که برای سفرهای دریایی ایران به قطر از دست رفت

هیاهوی بسیار برای هیچ
در حالی که در ماه های گذشته مسئولان 
وزارت راه و شهرسازی بارها از تلاش برای 
راه اندازی خطوط دریایی برای بازی های 
جام جهانی خبر داده بودند، نهایتا اعلام 
شد سفرهای دریایی برای جام جهانی، لغو 
شده است تا فرصت خوبی که برای توسعه 
سفرهای دریایی در کشور پیش آمده بود 
و امکان سفر ارزان برای تماشای بازی های 

جام جهانی عملا بدون نتیجه بماند.
به گزارش ایســنا، پس از شیوع ویروس 
کرونا از اســفندماه سال ۱3۹۸، راه سفر 
به کشورهای مختلف بسته شده بود؛ از 
جمله سفرهای دریایی از ایران به قطر و 
عمان که پیش از کرونا به عنوان مقاصد 
جدید در دســتورکار قرار داشــتند، اما 
شیوع این بیماری در دنیا وقفه ای در این 
زمینه ایجاد کــرد. با فروکش کردن این 
بیماری، سفرها هم از سر گرفته شدند و 
پس از آن هم از زمستان سال گذشته و 
با مطرح شدن مسابقات جام جهانی قطر، 
مذاکره برای راه اندازی خط کشــتیرانی 
دوحه دومرتبه در دستور کار قرار گرفت.

البته چالش هایی از جمله نرخ ســوخت 
شــناورها هم در این میــان مطرح بود 
که برای حل این مشــکل، سازمان بنادر 
و دریانــوردی با وزارت نفــت و میراث 
فرهنگی وارد مذاکراتی شد تا سوخت را 
مانند سفرهای دریایی داخلی، با قیمت 
یارانه ای به شناورها عرضه کند و با توجه 
به هزینه ســفرهای خارجی، این سفرها 
صرفه اقتصادی داشــته باشــد و رستم 
قاسمی -وزیر راه و شهرسازی- اعلام کرد 
کــه موضوع تردد به قطر در جام جهانی 

هم در دستور کار قرار گرفته است.
بدین ترتیب از فروردین ماه ســال جاری، 
از سوی مســئولان وزارت راه و سازمان 
بنادر و دریانوردی اعلام شــد که مسئله 

تعمیــرات اساســی و لایروبی اســکله 
مسافری بوشــهر انجام شده و راه اندازی 
خط کشتیرانی مســافری و آماده سازی 
بنادر مسافری دو کشور ایران و قطر هم 
در دســتور کار قرار گرفته و در نهایت با 
موافقت قطر، امکان جابه جایی مسافران 

در ایام جام جهانی فراهم خواهد شد.
همچنیــن مردادمــاه، اعلام شــد همه 
چیز بــرای انجام ســفرهای دریایی در 
ایام جــام جهانی در حال آماده ســازی 
اســت و به حضور بخــش خصوصی و 
خطوط کشــتیرانی بســتگی دارد و و 
در نهایــت مهرمــاه و کمتــر از دو ماه 
مانده به شــروع بازی های جام جهانی، 
وزارت راه و شهرســازی اعــلام کرد که 
به دلیل هزینه های بالای اقامت در قطر، 
کشتیرانی از بوشهر و کیش تدارک دیده 
شده تا مردم بتوانند صبح بازی را ببیند و 

عصر به ایران برگردند.

با وجود این، هفته گذشــته و در فاصله 
کمتــر از دو هفته مانده بــه بازی های 
جام جهانــی، در حالی که قیمت بلیت 
پروازهای ایران به قطر اعلام شــده بود 
و خبری از فروش بلیت های کشــتی از 
بوشــهر به دوحه نبود، مهدی فرمهینی 
فراهانی -سرپرست اداره کل امور دریایی 
سازمان بنادر و دریانوردی- به ایسنا خبر 
داد که قطر نمی تواند امکان انتقال زمینی 
مســافر را از بنادر این کشــور به دوحه 
فراهم کند و به همین دلیل ســفرهای 
دریایی ایران بــرای جام جهانی قطر لغو 

شده است.
پــس از ایــن اظهــارات بود که ســید 
عزت الله ضرغامی -وزیر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی- هم لغو 
ســفر دریایی به قطر را تاییــد کرده و 
گفت با وجود اینکه کشــتی سانی آماده 
مســافرگیری و حرکت به سمت کشور 

قطر اســت، امــا دولت قطر بــه دلایل 
مشــکلات داخلی خــودش امکان پهلو 
گرفتن کشــتی و شــناورهای ایرانی را 
ندارد و مسئولان قطری از به وجود آمدن 
این شرایط و اینکه نمی توانند گردشگر 

دریایی جذب کنند، عذرخواهی کردند.
اگرچه ســازمان بنادر می گوید علت لغو 
سفرهای دریایی به قطر، تصمیم های فراتر 
از وزارتخانه های است که امیر قطر گرفته، 
اما اینکه در یک ســال گذشــته بارها از 
سوی وزارت راه و شهرسازی اعلام شد که 
هماهنگی  برای سفرهای دریایی به قطر 
انجام شده و اکنون در فاصله کمتر از دو 
هفته مانده به آغاز بازی های جام جهانی، 
این برنامه حذف شــده و راه اندازی خط 
بوشهر-قطر به بعد از جام جهانی موکل 
شده و وعده ســفرهای ارزان یک روزه به 
قطر برای تماشاگران ایرانی هم به جایی 

نرسیده، حائز اهمیت است.

هدایت ما به سمت خام فروشی
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران گفت: 
ســلطه فنی ظالمانه امــروزه در مجامع 
بین المللــی به گونه ای اســت که آنچنان 
اســتانداردها را در ســطح پایین تعریف 
می کنند که بتوانند محصولات خود را به 
جهــان قالب کننــد و در مقابل وقتی ما 
به دنبال صادرات هستیم، الزامات فنی و 

استانداردها را به  اندازه ای بالا می برند که 
صادرات ما محدود شــده یا در نهایت به 

سمت خام فروشی نزول می یابد. 
به گزارش ایســنا، مهدی اســلام پناه در 
همایــش روز ملی کیفیت در محل مرکز 
همایش های بین المللی صدا و سیما اظهار 
کرد: آنچه تاب آوری را بالا می برد افزایش 

کیفیت با منشــأ نــوآوری و خلاقیت در 
بنابراین  است،  رقابتی  اکوسیستم جدید 
در عمده کشورهای پیشرفته نوآوری به 
کمــک فضایی رقابتی آمــده و به بهبود 
فضــای رقابتــی در حوزه تولیــد کالا و 

خدمات کمک می کند. 

بانکداری

بازار خودرو

بازار خودرو بدون مشتری!
بررســی روند قیمت ها در 
بازار خــودرو طی یک ماه 
اخیر و مقایسه آن در بازه 
پیش از افزایش نرخ ارز و 
پس از آن نشــان می دهد 
که بــازار با افزایش قیمت 
قابل توجهی طی این مدت 

روبرو شــده است؛ به گونه ای که قیمت پرتیراژها از چهار میلیون 
تومان تا بعضا ۵0، 70 و حتی ۹0 میلیون هم فراتر رفته و این در 
حالیست که فروشندگان خودرو از عرضه محصولات امتناع کرده 
و قیمت ها را بالا می برند. البته به گفته رئیس اتحادیه فروشندگان 
خودرو تهران، بــازار در رکود کامل بوده و خریدار به بازار مراجعه 

نمی کند.
به گزارش ایسنا، بررســی روند قیمت خودروهای پرتیراژ داخلی 
در ۱0 روز اخیر که بازار ارز با نوســان همراه بوده نشــان می دهد 
قیمت این محصولات به دلیل تغییرات نرخ ارز، روند افزایشــی را 

تجربه کرده است.
این افزایش بهــای قیمت خودروها به گونه ای اســت که قیمت 
محصولات ایران خودرو حداقل هفت میلیون تومان و حداکثر ۹0 

میلیون تومان افزایش داشته است.
در محصولات گروه خودروسازی سایپا اما شیب افزایش قیمت ها 
ملایم تر اســت و در این بازه ۱0 روزه، قیمت محصولات بین ۴ تا 

۱۵ میلیون تومان افزایش داشته اند.
مقایسه آخرین قیمت  خودروهای پرتیراژ در بازار روز گذشته )2۱ 
آبــان(، ۱0 آبان و اولین روز آبان و البته میزان افزایش قیمت  طی 

این مدت به شرح زیر است:
افزایش قیمت ایجاد شده در حالیست که به گفته رئیس اتحادیه 
نمایشــگاه داران و فروشندگان خودرو تهران، رکود در بازار خودرو 
دیده می شــود و خرید و فروش به حداقل خود رســیده اســت. 
معاملات بسیار محدود و بنا بر ضرورت صورت می گیرد و خریدار 
به بازار مراجعه نمی کند. نوسانات اخیر نرخ ارز نیز سبب شده اکثر 

فروشندگان خودرو از ورود به بازار امتناع کنند.
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یک فعال رسانه ای :

چرا رسانه مستقل وجود ندارد؟
کوروش علیانی /  در پاســخ به اینکه 
چرا می گویند در دنیا رســانه مســتقل 
وجود ندارد؟ گفت: هر کسی آرمان هایی 
دارد و از آن ها دفاع می کند. نمی شــود 
کسی بتواند نسبت به همه چیز بی اعتنا 
باشــد؛ چون در این صورت حرفی برای 
گفتن باقی نمی مانــد و نیاز و انگیزه  به 
رسانه و رســانه گردانی حس نمی شود. 
نیاز به رسانه و انگیزه برای گرداندن آن از 
نداشتن استقلال و از وابسته بودن به یک 

دیدگاه پدید می آید. 
کــورش علیانــی ـ فعــال رســانه ای و 
در  ـ  زبان شناســی  دانش آموختــه 
گفت وگویی با ایسنا درباره ی کارکردهای 
استانداردی که می توان برای یک رسانه 
متصور شد، نخســت با تعریف رسانه و 
اشــاره به اینکه در حوزه رســانه، روایت 
کارآمد و فراگیری وجود ندارد، همچنین 
مفهوم، شعار و ارزش فراگیری که سازنده 
رســانه باشد نیز وجود ندارد، اظهار کرد: 
رسانه یک ابزار است که از طرفی ماهیت 
تکنولوژیــک و از طــرف دیگر ماهیت 
نهــادی ای دارد که کارکــرد آن انتقال 
روایت ها و ســاخت باورهاست. در واقع 
رســانه مجرای مهندســی فرهنگ یک 

جامعه یا بخشی از جامعه است.
به گفته او فقدان رسانه به فقدان کارکرد 
رسانه منجر می شود؛ مثل جامعه ای که 
نانوایی نداشته باشد؛ نانواها ممکن است 
تعلقات متفاوتی داشــته باشند اما نکته 
اینجاست که جامعه ای که چیزی به نام 

نانوا ندارد، نان ندارد.
 این فعال رسانه ای درباره ی وجود رسانه 
مســتقل در دنیا نیز بیان کرد: استقلال 
رسانه چیزی شــبیه افسانه است. وقتی 
از ابزار زبانی و نظام اشــاره ای اســتفاده 
می کنیم، هدف تاثیرگذاری بر مخاطب 
و تغییر دادن اوســت؛ یعنــی گوینده از 
یک ایدئولوژی، منطق فکری، نقطه نگاه 
و نقطه حضور در جامعه مدافعه می کند و 

به آن ایدئولوژی وابسته است.
او ادامه داد: رســانه از نقطه ای که در آن 
حضور دارد، صحبت می کند و نمی تواند 
بی طرف باشــد؛ برای مثال رسانه یا باید 

مدافع فقرا باشد یا اغنیا.
 علیانــی در توضیح اینکه چرا می گویند 
در دنیا رسانه مستقل وجود ندارد، گفت: 

آرمان هایی  کسی  هر 
دارد و از آن هــا دفاع 
می کنــد. نمی شــود 
کســی بتواند نسبت 
بی اعتنا  به همه چیز 
باشــد؛ چون در این 

صورت حرفی برای گفتن باقی نمی ماند 
و نیاز و انگیزه  به رســانه و رسانه گردانی 
حس نمی شــود. نیاز به رسانه و انگیزه 
برای گرداندن آن از نداشتن استقلال و از 
وابسته بودن به یک دیدگاه پدید می آید.

او در ایــن زمینــه به مبحثــی از علوم 
شــناختی تحت عنوان بدنمندی اشاره 
کرد و گفت: انسان ها از ارتفاع ۵/۱ تا دو 
متر و با دو چشــم در یک سوی بدنشان 
به جهان نگاه می کنند و این بر دانششان 
از جهان تاثیر دارد. در نظر بگیرید وقتی 
فیزیک و جســم نوع بشــر تا این اندازه 
تاثیرگذار اســت، پایــگاه اجتماعی فرد 
صاحب رسانه به مراتب ثاثیر بیشتری بر 

دیدگاه و پیام او دارد.
 این فعال رســانه ای دربــاره روایت های 
مختلف از یک امــر، مثالی زد: چند روز 
پیش دوســتی داســتان ناکامی یکی از 
آشــنایانش را برایم تعریــف کرد که در 
طول زندگی اش انسان پرتلاشی بوده اما 
هر بار در جایی موفقیتی کسب کرده، از 
آن جایگاه حذفش کرده بودند. دوســتم 
می گفت وقتــی جوانان شــاهد چنین 

اتفاق هایی هســتند، 
برای  را  انگیزه شــان 
کار کردن از دســت 
ما  گفتم  می دهنــد. 
مشهوری  روایت های 
مثل یحیی، سیاوش و 
حسین )ع( شهید را داریم که با این که 
ختمشان کامیابی نیست و نوعی ناکامی 
اســت اما امیدبخش محسوب می شوند. 
چرا ما این بار امیدوار نمی شــویم؟ چون 
باور کودکانه و عجیبی به حقیقت داریم 
و فکر می کنیم حقیقتی در کار اســت و 
یگانه هم هست، و متوجه نیستیم حتی 
امر صــادق هم روایت های مختلفی دارد 
که هیچکدام دروغ نیســت اما هر کدام 
تاثیــر متفاوتی دارد و ایــن روایت های 
متفاوت، انگیزه هــای اجتماعی متفاوت 

ایجاد می کند.
 علیانی افزود: در شرایطی که در چنین 
جنگ و تحریم شــدیدی هســتیم که 
وضعیــت بد اقتصــادی زندگی تک تک 
خانواده هــا را تحت الشــعاع قــرار داده 
و بر ســلامت افراد هم تاثیر گذاشــته 
است، رســانه ما روایتی ایرانی از تحریم 
ارائه نمی دهــد. از طرفــی دیگر همان 
رســانه ای که نداریم در ترویج داستان ها 
و ماجراهای قتل، جرح و خون ریزی که 
سال هاست که در کشور پمپاژ می شود، 
موفق عمل کرده است. چنان که می دانید 

نام گذاری خود یک تکنیک عمده سازی و 
برجسته سازی است و رسانه با نام گذاری 
روی مجرمان خشــن آن ها را برجسته 
می کنــد و ناامنــی را در جامعه نهادینه 
می کند. و وقتی ناامنی در جامعه نهادینه 
شود، همزمان فشــار تحریم بر تک تک 
مردم اعمال شــود، چه رخ خواهد داد؟ 
اعتراض توأم با خشونت؛ همین خشونتی 

که این روزها در خیابان ها می بینیم.
 او در پایان گفت در طول تاریخ، جامعه 
به نهادهای اجتماعی کارســپاری کرده 
است و ما به این کارگزاران اختیار قانونی 
داده ایــم تا اوضاع را بهتر کنند اما به این 
معنی نیست که ما دیگر ذی نفع نیستیم.
خاطرتان هست که ویدیویی از پیرمردی 
کشاورز وایرال شــد که از سر استیصال 
می گفت: »خودتــان می دانید و مملکت 
خودتــان«؟ من این اســتیصال را درک 
می کنم اما به نظرم این حرف نادرســت 
اســت. مملکت مال فلان وزیر نیســت. 
مملکت مال من و همان پیرمرد اســت. 
هــر اتفاقی هم برای این کشــور بیفتد، 
ضررش را من و همان پیرمرد می بینیم. 
آقای وزیر به اندازه کافی ســپر حفاظتی 
دارد. در هــر دوره تاریخی مردم بیش از 
حاکمان و دیگر نهادهای اجتماعی دچار 
آسیب  شده اند؛ پس باز هم مردم هستند 
که چــاره ای ندارند جز اینکه نگران امور 

باشند.

بلایی که در فرش قرمز سر تیموتی شالامی آمد
ایسنا نوشت: فرش قرمز فیلم »استخوان ها و 
همه« در شــهر میلان ایتالیا به دلیل هجوم 
طرفداران »تیموتی شالامی« ناتمام ماند. اولین 
نمایش فیلم عاشقانه آدم خواری ساخته »لوکا 
گوادانینو« با نام »استخوان ها و همه« در شهر 
میلان ایتالیا برگزار شد اما مراسم فرش قرمز 
این فیلم به دلیل حضور جمعیت عظیمی از 

طرفداران »تیموتی شالامی« ستاره این فیلم 
تعلیق شد. پلیس محلی فرش قرمز بیرون 
سالن سینمای اودئون را پس از آن که تجمع 
به حدی افزایش یافت که نگرانی های ایمنی را 
برانگیخت، بستند. در حالی که نمایش اول این 
فیلم ظرفیت محدودتری در نظر گرفته شده 
اهالی رسانه از حضور در سالن نمایش فیلم 

خودداری کردند اما نمایش فیلم و معرفی آن 
طبق برنامه انجام شد. میلان یکی از آخرین 
شهرهایی هست که نمایش فیلم پرمخاطب 
»استخوان و همه« را در دستور کار قرار داد، 
فیلمی که در ماه سپتامبر در جشنواره ونیز و 
با برگزاری فرش قرمز نخستین نمایش جهانی 

خود را تجربه کرد.

پنج فیلم ؛ تعامل سیماوسینما
با پخش گســترده و رایگان تیزر فیلم های در 
حال اکــران در ســینماها از تلویزیون، فصل 
تــازه ای از همکاری هــای دوجانبه ســازمان 

سینمایی و صدا و سیما آغاز خواهد شد.
به گزارش خبرنگار مهر، در حاشــیه جلســه 
شورای عالی سینما در نهاد ریاست جمهوری با 
توافق محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی و 
پیمان جبلی رئیس سازمان صدا و سیما، مقرر 
شد در گام اول تیزر ۵ فیلم سینمایی در حال 
اکران از طریق شبکه های تلویزیون پخش شود.
در این جلســه محمد خزاعی رئیس سازمان 
سینمایی کشور با اشاره به رویکرد همکاری های 
جمعی دو سازمان، فعالیت کارگروه مشترک و 
تاکید بر گسترش و تعمیق هر چه بیشتر روابط 
و همکاری های دوجانبه گفت: تعامل سازمان 
ســینمایی و صدا و ســیما، به منظور ارتقا و 
گســترش فرهنگ فیلم دیدن و رونق بیشتر 

سالن های سینمایی صورت گرفته است.

وی افــزود: در مرحله نخســت این طرح، قرار 
است تیزر فیلم های ســینمایی »بخارست«، 
»بامبالا«، »لوپتو«، »بیرو« و »طبقه یک و نیم« 
از شبکه های مختلف تلویزیون به آنتن پخش 

سپرده شوند.
خزاعــی ضمن تاکیــد بر نزدیکــی و تعامل 
هر چه بیشــتر بین ســینما و تلویزیون و به 
موجب آن، ترسیم چشــم انداز روشنی پیش 
روی دست اندرکاران سینما، ادامه داد: یکی از 
دغدغه های تهیه کنندگان و کارگردانان سینما 
در ادوار مختلف، نحوه پخش تیزرهای فیلم های 
در حال اکران از تلویزیون بوده است که به نظر 
می رســد با این اقدام، در دوره جدید، گام های 
عملی و جدی در جهت رفع موانع برداشــته 

شود.
وی اظهار کرد: صنعت سینما و اکران و عرضه 
فیلم هــا به تبلیغــات و حمایت هــای خبری 
و اطلاع رســانی نیــاز دارند. چرا کــه یکی از 

پرتکرارترین دغدغه ها و مشکلات سینماداران، 
تهیه کننــدگان و پخش کننــدگان موضــوع 
تبلیغات تلویزیونی فیلم ها در سال های گذشته 

و هم اکنون است که خوشــبختانه، با تعامل 
خوب رؤسای سازمان صدا و سیما دور جدیدی 
از حمایت هــا و همکاری هــای دو مجموعــه 

سازمان سینمایی و صدا و سیما آغاز شده است.
به گفته وی، رونق اکران و اساساً صنعت سینما 
به سازوکارهای خبری و تبلیغاتی آن بستگی 
دارد. بنابراین به طور قطع ایســتادن تلویزیون 
در کنار ســینما و سینماگران بیش از گذشته 
منجر به رونق و شادابی سالن های سینما و رشد 

گیشه می شود.
رئیس سازمان سینمایی کشــور، از آغاز به کار 
کارگروه ســینما و تلویزیون که در دوره جدید 
اشــاره و عنوان کرد: این کارگروه طی ماه های 
گذشته شــکل گرفته و فعالیت مستمر آن با 
هــدف رفع چالش ها و مشــکلات ســینما در 
حوزه های مختلف از جمله خرید رایت فیلم ها 
توسط رسانه ملی و بسته های خدمات تبلیغی 
و گفتمانی، به زودی آغاز می شود.رئیس سازمان 
سینمایی کشور، از آغاز به کار کارگروه سینما و 
تلویزیون که در دوره جدید اشاره و عنوان کرد: 

این کارگروه طی ماه های گذشته شکل گرفت.

کتاب سال قیصر امین پور به دلیل 
مشکلات مالی برگزار نشد

ایرنا نوشــت: مدیرعامل دفتر شعر جوان گفت: امسال به رغم تلاش 
دست اندرکاران دفتر، به دلیل مشکلات مالی برگزاری جایزه کتاب 

سال قیصر میسر نشد. 
بیوک ملکی با اشــاره به برگزار نشدن کتاب سال قیصر امین پور در 
سال ۱۴0۱ اظهار داشت: یکی از برنامه های مهم این دفتر، برگزاری 
جایزه کتاب ســال شعر جوان است که در زمان مدیریت محمدرضا 
عبدالملکیان و در ســال ۱3۸۵ آغاز شد و از سال دوم با درگذشت 

قیصر امین پور، کتاب سال شعرجوان )جایزه قیصر( نام گرفت .
مدیرعامل دفتر شــعر جوان گفت: این جایزه به مدت ۵ دوره برگزار 
شــد؛ سپس با وقفه ای سه ســاله و در دوره مسئولیت بنده از سال 
۱3۹6 از ســر گرفته شد و تا سال ۱۴00 ) در ۵ دوره ( ادامه یافت، 
اما در ســال ۱۴0۱، علیرغم تلاش دســت اندرکاران دفتر ، به دلیل 

مشکلات مالی ، برگزاری جایزه کتاب سال قیصر میسر نشد.
وی افــزود: از ابتدای ســال ۱۴00 هیچ وجهی به دفترشــعر جوان 
پرداخت نشده و اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی، با وجود امضای تفاهم 
نامه، حمایتــش را از این دفتر دریغ کرده اســت؛ اگرچه این دفتر، 
حتی در زمان شیوع کرونا، با همه مشکلات، تا حد امکان از تعطیلی 

جلوگیری  برنامه ها 
کرده و با روش های 
بــه   ... و  آنلایــن 
فعالیت خــود ادامه 

داده است .
ملکی بــا بیاناینگه 
اصــل و مبنای کارِ 
دفتر شــعر جوان ) 
از ســال 6۸( جذب 
و آموزش شــاعران 
و  بــوده  جــوان 

همراستا با این فعالیت، برنامه های دیگری را نیز دنبال کرده است، 
ابراز امیدواری کرد جایی که یادگار زنده یادان قیصر امین پور، حسن 
حســینی و ... است و با تلاش دوستان آنها و دوستداران شعر و ادب 
این سرزمین تا به امروز نفس کشیده، بتواند به حیات خود ادامه دهد 

و همچنان حامی شاعران جوان باشد.
هدف دفتر شعر جوان از برگزاری کتاب سال شعرجوان )جایزه قیصر( 
معرفی شــعر و شاعر خوب به جامعه است و آثار ارسالی محدودیتی 
از نظر موضوع و قالب شــعری ندارند. همه کتاب های شــعر چه در 
قالب های کهن و چه قالب های نوین، نیمایی و ســپید در این داوری 

بررسی می شوند.
قیصر امین پور از شناخته شــده ترین شــاعران معاصر است که آثار 
زیادی از جمله آینه های ناگهان، تنفس صبح، دســتور زبان عشق، 
گل ها همه آفتابگردان اند طی بیش از ســه دهه فعالیت شاعری از 
او به جا مانده اســت. وی علاوه بر سرودن شعر و نویسندگی استاد 
دانشگاه نیز بود و جلسات مختلف ادبی را از ابتدا در حوزه هنری و 
بعد دفتر شعر جوان راه انداخت و اداره کرد. توجه به شاعران جوان 
و نوجوانان علاقه مند به شعر و هدایت آثار آنان از عمده فعالیت های 

زنده یاد امین پور بود.

کافه کتاب



6
سه شنبه 24 آبان 1401/   سال سوم  /   شماره 1349
Vol.3.No.1349/ November 15.2022

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com

واگذاری بازارچه مرزی دوغارون به 
سازمان همیاری شهرداری های استان

مدیر عامل سازمان همیاری شهرداری های خراسان رضوی از واگذاری 
مدیریت بازارچــه مرزی دوغارون طی تشــریفات قانونــی با مجوز 
استانداری و شــورای مرزی استان به سازمان همیاری شهرداری های 

استان برای مدت هفت سال خبر داد.
محمدرضــا تازیکی در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به اهمیت نقش 
بازارچه های مرزی در تســهیل مبادلات مرزی اظهــار کرد: بازارچه 
دوغارون یکی از شــاهراه های مهم ترانزیتی شرق کشور در خراسان 
رضوی با افغانســتان است که بیشترین حجم مبادلات تجاری بین 2 

کشور از این مرز انجام می شود.
وی با اشــاره به اینکه واگذاری مدیریت بازارچــه مرزی دوغارون در 
راســتای توسعه بازارچه و رفع مشکلات مردم و اقتصاد تایباد و کشور 
اقدام مهمی اســت، افزود: طی مدت قرارداد ســازمان همیاری دنبال 
تسهیل گری، بهســازی و ایجاد زیرساخت های اساســی و مورد نیاز 
بازارچه از قبیل ساخت بهداری، تعمیرگاه ها، سکوهای ترانشیپ کالا، 

هایپرها، استراحتگاه، غرفه های فروش محصولات و... است.
مدیر عامل سازمان همیاری شهرداری های خراسان رضوی ادامه داد: 
در گذشته در ســایه منطقه ویژه اقتصادی دوغارون و شرکت پایبار، 
بازارچه از لحاظ زیرساخت و سایر شرایط اوضاع بسیار نامناسبی داشته 
و در شرایط موجود با بودجه دولتی امکان توسعه آن فراهم نیست که 
با واگذاری مدیریت بازارچه به سازمان همیاری و استفاده از تخصص 
سازمان در حوزه پروژه های عمرانی و زیرساختی، وضعیت این مجموعه 

بهبود می یابد.

گزارشی از یک معظل شهری؛

سوز سرمای شبانه در زیر سقف های کارتنی 
فرارسیدن فصل سرد سال، چهره کارتن خواب ها و 
بی سرپناهان را رنجورتر از گذشته می کند، افرادی 
که جز آسمان سقفی بر سر و جز کارتن، جایی برای 
اسکان ندارند و سوز و سرمای شبانه را با نفس های 

بخارآلود خود به صبح می رسانند.
به گــزارش ایرنــا، کارتن خوابــی از دردناک ترین 
داســتانهای قدیمی و آسیبهای اجتماعی است که 
در کلانشهرها پررنگ تر است، افرادی که به دلایل 
مختلف از خانواده و جامعه طرد و به حاشیه خیابانها 
رانده شــده اند. انسانیت حکم می کند تا این افراد، 
که هســتی خود را نیز گم کــرده اند، به حال خود 
رها نشــوند و برای آنها که در فصل های سرد سال 
رنجی بیشــتر از دیگر فصــول را تحمل می کنند، 
دادرسی وجود داشته باشد. آمار دقیقی از جمعیت 
کارتن خواب و بی سرپناه کشور وجود ندارد اما طبق 
اعلام شهرداریها، در کلانشهرها بین پنج هزار تا 2۵ 
هــزار کارتن خواب و افراد بی خانمان وجود دارد که 

بیش از ۹0 درصد آنها معتادان متجاهر هستند.
اســتانداری، بهزیستی، شــهرداری و فرمانداری از 
مهمتریــن نهادهای مرتبط با بحــث جمع آوری و 
ســاماندهی افراد کارتن خواب و معتادان متجاهر 
در هر اســتان هستند که فعالیت این دستگاهها با 
فرارسیدن فصل ســرما برای اسکان این قشر باید 

پررنگ تر و متفاوت تر از سایر فصول سال باشد.
9 هزار کارتن خواب در خراسان رضوی 

در خراسان رضوی نیز حدود ۹ هزار نفر کارتن خواب 
وجود دارد که حدود ۹۹ درصد این جمعیت معتادان 
متجاهــر و بیش از هفت هزار نفــر آنان مربوط به 
کلانشهر مشهد هستند که باید دستگاه های مرتبط 
با توجه به فرارسیدن روزهای سرد، ظرفیت اسکان 
برای نگهداری این افراد را افزایش دهند تا شاهد جان 
باختن جسم های نحیف در میان لایه های کارتنی 

معابر شهر نباشیم.
افزایش سه برابری اسکان کارتن خوابها در فصول سرد 
با آغاز روزهای ســرد ســال فعالیت گرمخانه ها و 
مراکز اسکان شهرداری مشهد، بهزیستی و شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر در اســتان افزایش 
می یابد و اقدامات جمع آوری و هدایت کارتن خوابها 

و معتادان متجاهر به این مراکز آغاز می شود.
دبیر شــورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان 
خراســان رضوی در این خصوص به خبرنگار ایرنا 
اظهار کــرد: هم اینک حدود ۹ هزار کارتن خواب و 
معتاد متجاهر در اســتان وجود دارند که حدود ۱0 

درصد آنها را بانوان تشکیل می دهند.
محمدحسین صالحی افزود: کار ویژه ای در یک  سال 
گذشته برای جمع آوری و ساماندهی کارتن خوابها 

و معتادان متجاهر انجام شده است که جمع آوری 
و ساماندهی این قشر با جدیت بیشتری دنبال می 

شود.
وی گفــت: مردم، انتظار دارنــد که کارتن خوابها و 
معتادان متجاهر جمع آوری و ساماندهی شوند، که 
خواسته بحقی است و دستگاه های مرتبط در این 

خصوص باید پای کار باشند.
دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان 
رضوی اضافه کرد: در شرایط و روزهای عادی سال 
ظرفیت اسکان کارتن خوابها و معتادان متجاهر در 
اســتان در هر شــب حدود ۴00 نفر است که این 
ظرفیت با شــروع روزهای ســرد سال، با مشارکت 
شــهرداری سه برابر شــده و به هزار و ۵00 نفر در 

شب می رسد.
صالحی ادامه داد: جمع آوری و انتقال کارتن خوابها 
در فصول سرد سال هر شب توسط شهرداری انجام 
می شود و این افراد برای اسکان شبانه و پذیرایی به 

گرمخانه ها هدایت می شوند.
رغبت نداشتن کارتن خوابها برای انتقال به گرمخانه 

کارتن خوابها و معتادان متجاهر در تمام نقاط کشور 
آمار نزدیک به هم دارند و تقریبا تمام کارتن خوابها را 

معتادان متجاهر تشکیل می دهند.
دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان 
رضوی به خبرنگار ایرنا گفــت: تقریبا تمام کارتن 
خوابها، معتادان متجاهر هستند و برای جمع آوری 
کامل آنها از ســطح شهر اقدامات مختلفی از جمله 
انتقال آنها به مراکز ترک اعتیاد و توانمندسازی آنها با 
مشارکت دستگاه های مختلف در حال انجام است اما 
متاسفانه به رغم این اقدامات باز هم بخش زیادی از 

این جمعیت به پاتوق های خود بازمی گردند.
صالحی اضافه کرد: با توجه به درگیری کارتن خوابها 
با اعتیاد، اغلب آنها رغبتی برای انتقال به گرمخانه 
ها ندارند.وی گفت: اســتعمال مواد مخدر برای آنها 
مهمتر از اسکان در گرمخانه است از این رو یا از محل 
استقرار گشتهای شهرداری متواری می شوند و یا به 

دروغ ادعا می کنند که خانه و سرپناه دارند.
دبیر شــورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان 
خراسان رضوی ادامه داد: تا اعتیاد ریشه کن نشود، 
معضل کارتن خوابی پابرجاست از این رو باید روی 
افزایــش ظرفیت کمپ های ماده ۱6 ترک اعتیاد و 
ساماندهی معتادان متجاهر کار ویژه تری انجام شود.

صالحی اضافه کرد: تا دیماه پارسال ظرفیت کمپ 
های ترک اعتیاد ماده ۱6 در استان کمتر از سه هزار 
نفر بود که هم اینک این ظرفیت به هفت هزار نفر 
رسیده است.وی اظهار امیدواری کرد که با پای کار 
بودن دستگاه های متولی و همچنین ورود خیران، 
ســاماندهی، ترک اعتیاد و توانمندسازی معتادان 
متجاهر کارتن خواب به گونه ای اجرا شود که شاهد 

بازگشت آنها به جامعه باشیم.
مشهد، سرپناهی برای زنان کارتن خواب ندارد

طبق اعلام شــورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر 
خراسان رضوی، حدود ۱0 درصد از جمعیت کارتن 
خواب، زنان هستند که متاسفانه مراکز کافی برای 

ساماندهی و اسکان آنها وجود ندارد.
معاون امور پیشگیری اداره کل بهزیستی خراسان 
رضــوی در خصوص اســکان زنــان کارتن خواب 
اظهار کرد: تنها مرکز ســرپناهی )شلتر( ویژه زنان 
کارتن خواب در کلانشــهر مشهد، سه ماه پیش به 
علت عدم استقبال تعطیل شده است و این کلانشهر 

هم اکنون فاقد اینگونه مراکز برای زنان است.
غلامحســین دلبری در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
افزود: این مرکز به دلیل اســکان تنها ســه تا چهار 
نفر در روز دچار ضرر می شد که تلاشهایی نیز برای 
جلوگیری از تعطیلی اش شد اما موفقیت آمیز نبود.

وی اضافه کرد: البته گرمخانه های شهرداری مشهد 
ظرفیت لازم برای پذیرش بانوان را دارند و این قشر 

می توانند از این مراکز خدمات بگیرند.
معاون امور پیشگیری اداره کل بهزیستی خراسان 
رضوی گفت: هم اکنون پنج مرکز شــلتر در استان 

داریم که از این تعداد چهار مرکز در مشــهد و یک 
مرکز در شهرستان سبزوار فعالیت دارد که تمامی 
آنها ویژه اسکان معتادان متجاهر و کارتن خواب مرد 
هستند و برای صدور مجوز فعالیت مرکز سرپناهی 
ویژه بانوان در مشــهد آمادگی داریم و تسهیلات و 
حمایت های لازم نیز در این خصوص ارائه می شود. 
دلبری افزود: هر مرکز سرپناهی برای 2۵ تا 30 نفر 
ظرفیت دارد و پذیــرش در این مراکز از چهار بعد 
از ظهر آغاز می شــود و تا هشــت صبح فردا ادامه 
دارد و از جمله خدماتی که به افراد ســاکن در این 
مراکز ارائه می شود می توان به شست و شو، نظافت، 
توزیع لباس، توزیع شام و صبحانه، ارائه آموزش های 
بهداشتی و توزیع بسته های بهداشتی ویژه اشاره کرد.

معاون امور پیشگیری اداره کل بهزیستی خراسان 
رضوی گفت: به طور متوســط هر شــب بین ۱۵0 
تــا 200 کارتن خواب و معتــاد متجاهر در مراکز 
سرپناهی بهزیستی خراسان رضوی اقامت می کنند.

دلبری با بیان اینکه هر یک از مجموعه بهزیســتی 
و شــهرداری وظایف خود را در قبال اسکان و ارائه 
خدمات به معتادان متجاهــر و کارتن خوابها دارد، 
ادامه داد: ما وظیفه خود را به صورت جامع و کامل 
در این رابطه انجام می دهیم و امیدواریم که مجموعه 

شهرداری نیز چنین کند.
دلبــری افزود: گرمخانه های شــهرداری عمدتا در 
ایام زمستان میزبان کارتن خوابها هستند اما مراکز 
سرپناهی)شــلتر( تحت نظارت بهزیســتی بیشتر 
میزبان معتادان متجاهر و نیز کارتن خوابها می باشند 

و در طول سال هم فعالیت دارند.

وی تاکید کرد: ارائه خدمت در این بخش از ســوی 
مجموعه هــای مختلف هیچ تناقضی بــا هم ندارد 
و خدمــت در این بخش از ســوی هر مجموعه ای 

پذیرفته شده و قابل قدردانی است.
دلبــری با بیان اینکه طبق شــیوه نامــه اعلامی، 
شــهرداری نیز در این زمینــه وظایفی دارد، گفت: 
چگونه است که شهرداری مشهد ادعای ساماندهی 
۴ هزار و ۵00 کارتن خواب و معتاد متجاهر را دارد، 
اما در اسکان کارتن خوابها وظیفه ای احساس نمی 

کند؟
وی تاکید کرد: بهزیستی استان به صورت همه جانبه 
از بخش خصوصی، که علاقه مند به فعالیت در حوزه 
اســکان و ارائه خدمت به معتادان متجاهر و کارتن 

خواب باشد، حمایت می کند.
پذیرش 300 کارتن خواب در گرمخانه های مشهد

همزمان با آغاز فصل ســرما، فعالیت خانه ســبز و 
گرمخانه های شهرداری مشهد نیز آغاز می شود و 
هر شــب نیز واحدهای گشتی برای انتقال معتادان 
متجاهر و کارتن خوابها به گرمخانه ها فعال هستند.

معاون اجتماعی و مشارکتهای سازمان اجتماعی و 
فرهنگی شهرداری مشهد در این خصوص به خبرنگار 
ایرنا گفت: خانه سبز شهرداری مشهد )محل اسکان 
متکدیان و کارتن خوابها( ظرفیت پذیرش 200 نفر 

در شب را دارد.
مهدی ابراهیمی افزود: هم اینک شبانه حدود ۱2 تا 
32 نفر به خانه سبز مراجعه می کنند اما استقبالی از 

سوی کارتن خوابها برای اسکان وجود ندارد.
وی اضافه کرد: با ســرد شدن هوا، هر شب به طور 
متوسط سه واحد گشتی در محلات مختلف مشهد 
از جمله منطقه 2 محدوده بلوار توس، اسماعیل آباد و 
منطقه 6 محدوده بلوار حر برای انتقال کارتن خوابها 
فعال شده اند. معاون اجتماعی و مشارکتهای سازمان 
اجتماعی و فرهنگی شــهرداری مشهد خاطرنشان 
کرد: با ســرد شدن هوا و افزایش درخواست اسکان 
کارتن خوابها، امکان افزایش ظرفیت گرمخانه و خانه 
سبز شــهرداری وجود دارد به طوری که پارسال در 
سردترین شبها به طور متوســط 300 نفر در این 

مراکز پذیرش می شدند.
وی ادامه داد: ارائه خدماتی نظیر اســتحمام، شام، 
مشاوره، خدمات پرستاری و استراحت در گرمخانه 
شــهرداری وجود دارد.ابراهیمی تاکید کرد: سرما و 
برودت هوا تهدیدی جدی برای کارتن خواب هاست 
لذا شــهروندان در صورت مشاهده کارتن خوابی در 
مناطق مختلف شهری، باید از طریق تماس با مرکز 
۱37 مکان حضور افراد آسیب دیده را برای انتقال به 

گرمخانه گزارش دهند.

تجمع پارکبانان مشهدی و پاسخ شهرداری
روزگذشته جمعی از پارکبانان شرکت توسعه 
ارتباطات ترافیکی شهرداری مشهد در مقابل 
ساختمان شهرداری تجمع کردند. اعتراض 
پارکبانان به انتقال آن ها به ســازمان عمران 
شــهرداری بود. آن ها درخواست داشتند در 
شرکت توسعه ارتباطات ترافیکی شهرداری 
مشهد بمانند و به ســازمان عمران منتقل 

نشوند. سید جلال الدین حسینی واعظ، مدیر 
شرکت توسعه ارتباطات ترافیکی شهرداری 
مشهد، در گفت وگو با ایســنا در مورد این 
تجمع بیان کرد: این تجمع توسط 60 نفر از 
نیروهای مازاد شرکت انجام شد که شرکت 
نیازی به آن ها نداشت. به همین دلیل برای 
اینکه در حقوق و دســتمزد آن ها مشکلی 

ایجاد نشود، به سازمان عمران منتقل شدند. 
وی افزود: امنیت شغلی تمام این افراد تامین 
است. با آن ها قرارداد جدید منعقد می شود 
و اجازه نمی دهیم یک روز در بیمه تکمیلی، 
حقوق و مزایا و دستمزد آن ها مشکلی پیش 
بیاید. از فردا کار آن ها را پیگیری می کنیم تا 

در موقعیت شغلی خوبی قرار بگیرند.

دم
مر
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کی روش به رئیس جمهور چه قولی داد؟
مهدی تاج می گوید کی روش در جلسه با 
رئیس جمهور قول داد که تیم ملی در جام 

جهانی برای ایران شادی می آورد.
به گزارش ایســنا، مهدی تاج، در حاشیه 
اعزام تیم ملی فوتبال ایران به جام جهانی 
گفت: اتفاق خوبی افتاد. جو خوبی بود. ای 
کاش بقیه بازیکنان را هم در اینجا داشتیم.

او درباره دیــدار اعضای تیم ملی ایران با 
رئیس جمهور گفت: آقای رییسی گفتند 
که »این تیم ملی کشور است و ما هم به 
شدت حمایت می کنیم« و واقعا این کار 
هم تا الان انجام شــده است. به هر حال 
او رئیــس جمهور کشــور و این هم تیم 
ملی کشور عزیزمان است. مهم تر از همه 
اظهارنظر آقای کــی روش را دیدم که به 

رئیس جمهور قول دادند ما مطمئنا برای 
شما خوشحالی می آوریم. این خبر خوبی 
بــود. بازیکنان هم یــک به یک صحبت 
کردند. بیرانوند، امیری  و پورعلی گنجی 

صحبت کردند.
او درباره افزایش توقعات از تیم ملی گفت: 
ما برای پیروزی و کسب شادی به میدان 
می رویم. اینکه کســی توقع داشته باشد 
جلوی انگلیس نتیجه بسیار بسیار خوبی 
بگیریم از آن سوی پشت بام افتادن است. 
بازیکنان ما قدرتمند و کشورمان پهناور 

است.
تــاج درباره قول رئیــس جمهور به ملی 
پوشــان برای پرداخت پاداش گفت: بله! 

قول پاداش هم دادند.

قهرمان جهان هم از ایران مهاجرت کرد
تسنیم نوشت: با انجام قرعه کشی مسابقات 
تکواندو قهرمانی جهان مشخص شد یکی دیگر 
از تکواندوکاران کشورمان به آذربایجان پیوسته 
است. قرعه کشی بیســت و پنجمین دوره 
رقابت های تکواندو قهرمانی جهان بامداد امروز 
)یکشنبه - 22 آبان ماه( در گوادالاخار مکزیک 
برگزار و مشخص شد که حمیدرضا صدری 

ملی پوش سابق تکواندو ایران قرار است برای 
تیم ملی تکواندو آذربایجان مبارزه کند. صدری 
ســابقه قهرمانی ارتش های جهان در ســال 
20۱۸، نایب قهرمانی نوجوانان آسیا در سال 
20۱7، مدال طلای تورنمنت بیروت 20۱۸ و 
مدال نقره جام فجر 20۱۹ را در کارنامه دارد و 
قرار است در مسابقات قهرمانی جهان در وزن 

63- کیلوگرم برای آذربایجان به میدان برود. 
در وزن 63- کیلوگرم، متین رضایی نماینده 
کشورمان است و صدری نیز در سمت جدول 
او قرار دارد و در دور نخســت به مصاف نیاز 
پولاتوف از ازبکستان خواهد رفت. این احتمال 
وجود دارد که صدری و رضایی برای حضور در 

مرحله نیمه نهایی به مصاف هم بروند.

بدرقه تیم ملی فوتبال ایران به جام 
جهانی قطر

مراسم بدرقه تیم ملی فوتبال 
ایران برای ســفر به قطر در 

هتل المپیک برگزار شد.
به گزارش ایسنا، مراسم بدرقه 
تیم ملی فوتبال ایران شرکت 
امروز  در جام جهانی 2022 
)دوشــنبه( در هتل المپیک 

برگزار شد و مادر شــهیدان خالقی فر برای بازیکنان تیم ملی ایران 
صحبت کرد. ســپس بازیکنان از زیر قرآنی که در دستان این مادر 

شهید بود، عبور کردند.
در این مراسم پیراهن تیم ملی فوتبال ایران به مادر شهید اهدا شد 
و او خطاب به ملی پوشان گفت: »پیراهن را در کفن خود می گذارم. 
تک تک شما فرزندان من هستید. دلم برای تک تک شما می تپد. اگر 
اجازه بدهند دستانتان را می بوسم زیرا همه شما فرزندان من هستید. 
شما چشم و چراغ این ملت هستید. به من قول بدهید همانطور که 
زیبا بازی می کنید، با اخلاق ورزشی پرچم ایران را به دنیا بشناسانید. 
ما خانواده ایران بزرگ هســتیم. در یک خانواده ممکن است تنش 
ایجاد شود. هر خانواده کمبود دارد و همه می دانیم مشکلاتی هست 
اما اعضای خانواده مشــکلات را در بیرون نشان نمی دهند. به برخی 
حرف هــا کاری ندارم اما اینجا آمده ام تا بگویم اینگونه نیســت که 
می خواهند ایران را نشان دهند. همه ما اعضای خانواده ایران هستیم. 
یک چیز را هم از شما به عنوان یک خانواده می خواهم؛ قول بدهید 
هر کاری از دســتتان بر می آید برای ایران انجام دهید. قول بدهید 
حرف خانوادگی در دنیا پخش نشــود. مانند فرزندان خودم با شما 
صحبت می کنم و بلد نیستم کلاس بگذارم. می خواستم اینجا اسفند 
دود کرده و نوازشتان کنم اما قول می دهم اگر زنده بودم در بازگشت 

شما به استقبالتان بیایم.«
کارلوس کی روش آخرین نفری بود که وارد اتوبوس تیم ملی شد.

ملی پوشان ابتدا راهی نهاد ریاســت جمهوری می شوند و دیداری 
با رییس جمهور خواهند داشــت و در نهایت به فرودگاه می روند تا 

راهی قطر شوند.

حمایت ویژه کی روش از سردار؛ او را 
به رونالدو ترجیح می دهم!

سردار آزمون یکی از بازیکنان 
محبوب کارلــوس کی روش 
اســت. کارلوس کی روش در 
ســال هایی که سرمربی تیم 
ملی بوده علاقه شــدید خود 
به سبک بازی سردار آزمون 
را نشان داده است. سرمربی 

پرتغالی تیم ملی پس از خط زدن ســردار برای جام جهانی 20۱۴ 
دیگر نتوانســت از نام او بگذرد از جام ملت های آسیا در سال 20۱۵ 

تا امروز آزمون پای ثابت اردوها و ترکیب اصلی تیم ملی بوده است.
اعتقاد کی روش به سردار در بعضی دیدارها انتقاداتی هم علیه سرمربی 
پرتغالی به دنبال داشته که جنجالی ترین مورد به جام جهانی 20۱۸ 
برمی گردد. در آن مســابقات سردار که عضو روبین کازان روسیه بود 
عملکرد پر فروغی نداشــت و خیلی ها معتقد بودند کی روش باید از 
رضا قوچان نژاد به جای مهاجم مورد علاقه خود اســتفاده کند ولی 
مرد پرتغالی به حضور ســردار آزمون در ترکیب اصلی اصرار داشت. 
حتی یک بار روزنامه خبرورزشی مدعی شد کی روش در جلسه فنی 
تیم ملی گفته است »رونالدو کیفیت بالایی دارد ولی من به شخصه 

سردار آزمون را به کریس رونالدو ترجیح می دهم!«
پس از جام جهانی 20۱۸ سردار به دلیل ناراحتی از انتقادات از تیم 
ملی خداحافظی کرد و با وجود دعوت کی روش حاضر به شرکت در 
اردو نشد اما حتی این این رفتار هم باعث نشد سرمربی پرتغالی قید 
ســتاره محبوبش را بزند و سردار را برای جام ملت های آسیا به تیم 
ملی دعوت کرد. موضوعی که باعث شــد خیلی ها به کی روش این 
اتهام را بزنند که بین ســردار و دیگر بازیکنان فرق می گذارد و اگر 

جای سردار بازیکن دیگری بود هرگز به تیم ملی دعوت نمی شد.
چندی پیش هم در بازگشــت کی روش خیلی ها معتقد بودند مرد 
پرتغالی به خاطر حمایت های ســردار از اسکوچیچ ممکن است او را 
از تیم ملی خط بزند اما مهاجم شماره 20 به تیم ملی دعوت شد و 
در اردوی اتریش هم برخورد گرمی با او داشــت. پس از مصدومیت 
سردار آزمون در لورکوزن هم کی روش به شدت پیگیر شرایطش بود 
تا مهاجم گلزن تیم ملی هر طور شــده به جام جهانی برسد که این 

اتفاق هم رخ داده است.

مستطیل سبز
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